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			A la meva dona, la Soraya, per la seva persistència i intuïció, 
i als meus excepcionals fills, el Marc i la Júlia, que han estat el 
meu suport més gran en aquesta incansable lluita. 
Us estimo.

			1. Esclata el cas Negreira 

			El 15 de febrer de 2023 va ser un dia que no oblidaré mai de la vida. Em vaig llevar com qualsevol altre dimecres a casa meva a Lleida i vaig esmorzar cap a les 7.30 del matí. Des del meu darrer any, el 2021, com a àrbitre de cap a Primera Divisió, vaig prendre la decisió de fer-me vegetarià i no menjar carn ni peix per sentir-me millor. Per tant, em vaig preparar el meu esmorzar habitual: cereals, fruita, un iogurt, una torrada amb melmelada i un cafè.

			Era setmana de carnaval i vaig portar els meus dos fills, el Marc i la Júlia, disfressats a l’escola. Després, vaig tenir diverses reunions relacionades amb la meva activitat política al municipi i me’n vaig anar al fisio sobre les dotze. Tot i que ja no exercia com a àrbitre de camp, l’esport i l’exercici seguien molt presents a la meva vida. De tant en tant participava en algun triatló, en els que gaudia molt corrent, fent natació i bicicleta. Com que continuava fent molta activitat física, acostumava a anar un cop a la setmana a visitar el meu fisioterapeuta, en Xavi. Sempre que hi anava aprofitava el temps del tractament per mirar el mòbil. Perquè estigués més còmode, el meu fisio em posava un tamboret mentre jo m’entretenia a escriure missatges o llegir notícies a través de la pantalla del telèfon.

			De sobte, a les 12.20, la Soraya, la meva dona, em va enviar una notícia que canviaria radicalment el que semblava un dia normal i corrent. El programa d’esports de la Cadena Ser de Barcelona Què T’hi Jugues, dirigit per Sique Rodríguez, desvelava que la Fiscalia estava investigant el pagament d’1,4 milions d’euros per part del FC Barcelona al que a qui va ser vicepresident del Comitè Tècnic d’Àrbitres (CTA), José María Enríquez Negreira, a través de la seva empresa Dasnil 95, S. L. entre el 2016 i el 2018. Va ser una bomba que em va deixar en xoc.

			A partir d’aquell moment, vaig començar a rebre més missatges de la meva dona i dels meus companys de Primera Divisió, acompanyats de notícies, comentaris i més informació. El primer pensament que vaig tenir va ser d’incredulitat. Anaven sortint cada cop més novetats, la bola es feia més gran i em deia «això no en té res, de broma; això és seriós de debò».

			Aleshores vaig començar a fer-me una imatge mental del que havia pogut passar amb el Barça i dels presidents que suposadament estaven involucrats. Vaig pensar que Enríquez Negreira ens tenia molt enganyats perquè amb el seu fill Javier Enríquez Romero, i ves a saber si algú més, s’havien muntat un negoci tèrbol d’un club com el Barcelona.

			Amb el pas dels minuts, vaig pensar que no em semblava tan estrany, ja que si el fill d’Enríquez Negreira havia estat capaç d’enganyar o d’induir companys àrbitres a contractar els seus serveis de coaching, també haurien pogut fer el mateix amb el Barça. De fet, en un primer moment es va especular si això podria haver succeït en altres clubs de Primera Divisió on també hagués treballat el seu fill.

			Segons anava passant aquell dimecres, després del meu escepticisme inicial, anàvem encaixant les peces per les vivències que jo havia experimentat amb el mateix Enríquez Negreira. L’arbitratge d’avui no té res a veure amb el de fa deu, vint, vint-i-cinc o trenta anys. Abans, els àrbitres no es cuidaven físicament, fumaven, bevien i sortien de festa. Amb el temps van anar sorgint al Comitè d’Àrbitres figures com la de Manuel Díaz Vega (exàrbitre i exdirector tècnic del CTA), que van fer canvis profunds al col·lectiu arbitral. Des de llavors, es prepara més físicament i tècnicament els col·legiats. Tot i això, el que és l’estructura (és a dir, els directius arbitrals) continua fent-se valer per l’autoritat que representa. Els caps són els veterans, i a veure qui és el graciós que gosa alçar la veu i dir-los res. Així és com es guanyen el respecte, i això no ha canviat gaire. Ningú els diu ni piu.

			Sempre he mantingut molt bona relació amb els mitjans de comunicació, i aquell dia de febrer em van començar a trucar periodistes de Televisió Espanyola o de RAC1. Vaig anar a dinar amb la meva dona i no vam parar de parlar del tema. Malgrat això, aquell mateix dimecres em tenia reservat un altre ensurt inesperat. En ple xoc pel cas Negreira, el diari Mundo Deportivo va utilitzar a la seva edició digital una foto en què jo sortia amb Enríquez Negreira per il·lustrar la notícia. No m’ho podia creure.

			Això em va provocar una gran indignació i vaig contactar immediatament amb el meu advocat, Jorge Culleré. El conec des de fa anys perquè va portar un cas laboral de la meva dona i va ser el lletrat que va aconseguir tombar el confinament de Lleida durant la pandèmia de la COVID-19. A més, mai no oblidaré que em va animar i em va ajudar a viatjar el 4 d’abril de 2021 en AVE a Sevilla amb la meva família perquè presenciessin, a l’estadi de La Cartuja, el meu arbitratge de la final ajornada de la Copa del Rei del 2020.

			En Jorge i jo vam fer una captura de pantalla de la fotografia publicada per Mundo Deportivo i vam presentar una demanda de rectificació dies després. Al cap d’unes setmanes, es va celebrar el judici i el Jutjat de Primera Instància núm. 2 de Lleida ens va donar la raó. Aquest va ser l’error, reproduït pel Mundo Deportivo:

			Estimo la demanda interposada per la representació processal del senyor Xavier Estrada Fernàndez contra el Mundo Deportivo i, en conseqüència, condemno la part demandada a publicar la rectificació continguda al fonament de dret cinquè i amb la mateixa rellevància que es va donar a la informació inexacta difosa.

			Darrere d’aquesta foto de l’any 2012 en què estic amb Enríquez Negreira, hi ha una curiosa història. En aquella temporada, em van fer internacional i havien passat vint-i-un llargs anys des de la darrera vegada que un col·legiat del Comitè català ho aconseguia. Paradoxalment, l’últim havia estat el mateix Enríquez Negreira. Com és la vida! Ell em va trucar i em va dir: «Pollo, vine a Barcelona, que vull reunir-me amb tu amb motiu de la teva designació». Com per no anar a veure’l sabent el poder que tenia el CTA…

			Després de l’ensurt amb la fotografia, la tarda que va esclatar el cas Negreira va transcórrer entre nombroses elucubracions, missatges, trucades i, sobretot, molta indignació davant les informacions que anaven apareixent i que incrementaven, pràcticament cada hora, la xifra que s’havia pagat des del Barça a Enríquez Negreira.

			Jo vaig escriure un missatge a les xarxes socials al meu amic, el periodista i escriptor Carles Porta, considerat el rei del true crime (gènere cinematogràfic sobre crims reals), i li vaig dir: «Posa llum a la foscor… Amb llum les coses sempre es veuen més clares». No era per menys, estàvem vivint un autèntic true crime amb el cas Negreira i, fins ara, tot era foscor. Em preguntava una vegada i una altra qui ho hauria filtrat a la premsa i encara avui dia m’ho continuo preguntant.

			Les reaccions del CTA davant l’escàndol

			L’endemà al matí, em vaig despertar amb una sensació estranya. Era 16 de febrer i pràcticament el primer que vaig fer va ser escriure un missatge al meu advocat. La reflexió que li vaig transmetre aquell matí a Jorge Culleré tindria molta importància, ja que va ser l’embrió del que, en només uns dies, es convertiria en la meva pròpia querella contra José María Enríquez Negreira i el seu fill Javier Enríquez, que també era un vell conegut al CTA. No només pels seus cursos de coaching als col·legiats, sinó pels seus misteriosos acompanyaments als estadis:

			Bon dia, Jorge. Amb tot l’enrenou que hi ha, valora el que et vaig dir. En coincidir com a càrrec directiu deixen en dubte la nostra imparcialitat, neutralitat i honestedat. Jo no tinc res a amagar. A més, ara cal veure, com sembla que és, que el comitè català li pagava per fer reglaments i actes quan hauria d’haver estat per concurs. Valora-ho. Si creus que és perdre el temps, callo. Si creus que és millor no callar, em dius. Perdona per afeixugar-te, però ets el millor advocat.

			Les hores i els esdeveniments se succeïen de forma frenètica i em va arribar un correu del secretari del Comitè Tècnic d’Àrbitres, Manuel Díaz Morales. Ens convocava a una videotrucada aquell mateix dia a les 19.15 amb el president del CTA, Luis Medina Cantalejo. Enríquez Negreira havia posat tot de cap per avall.

			Mentre esperàvem per reunir-nos amb Medina Cantalejo, em van continuar arribant nombrosos missatges amb notícies del cas Negreira i la xifra suposadament pagada pel Barcelona continuava pujant de manera descontrolada. A les 18.12 es produeix la primera reacció oficial des del CTA. Medina Cantalejo grava un vídeo d’un parell de minuts que després va ser molt criticat. Al vídeo assegurava que Enríquez Negreira no exercia una tasca concreta al Comitè d’Àrbitres i que, pràcticament, el tenien per a fer bonic. Vaja, que segons el president del CTA, no tenia cap poder d’influència. Aquest enregistrament va ser rebatejat com «el vídeo dels ocellets» perquè se sentien de fons. Luis Medina Cantalejo deia:

			No sabem quines competències tenia, ha estat moltíssims anys, però era un home que hi era pràcticament a l’ombra i al qual no podem declinar cap mena de competència important al Comitè. I per descomptat, ens personarem a la causa al costat de la Federació i col·laborarem en tot el possible amb la Fiscalia en documentació i en allò que ens sol·liciti.

			Després d’escoltar Medina Cantalejo, em vaig indignar encara més. Vaig explotar i em vaig acabar de convèncer que havia de presentar la querella. Tenia clar que no farien res des del CTA i, per tant, m’ho estaven posant molt fàcil perquè jo fes el pas endavant. Abans d’entrar a la reunió en línia amb Medina Cantalejo fixada per a les 19.15, vaig mantenir una videotrucada prèvia amb diversos col·legiats VAR (sistema de videoarbitratge) de Primera i Segona divisions. En aquesta reunió, van estar presents els àrbitres David Medié Jiménez, David Pérez Pallas, José Luis González Gongález, Ignacio Iglesias Villanueva, Eduardo Prieto Iglesias, Daniel Ocón Arráiz, Iñaki Vicandi Garrido i Santiago Jaime Latre. A tots ells els vaig transmetre la meva intenció decidida de querellar-me contra els Negreira. Havia de fer alguna cosa i a més, fer-ho aviat.

			Va arribar l’hora de la reunió en línia amb Medina Cantalejo a què estàvem convocats uns 160 membres del CTA entre col·legiats, delegats o informadors. Va durar prop de mitja hora i hi va participar també l’adjunt a la presidència del CTA, Antonio Rubinos Pérez, i el director de Comunicació, Ladislao García. Aquesta va ser la primera reacció interna a l’escàndol i el missatge textual que ens va traslladar el president dels àrbitres després d’esclatar el cas Negreira:

			Qualsevol mena d’informació que entengueu que hem de tenir…, perquè la Fiscalia està investigant, de fet, ja ha entrevistat, han demanat les declaracions de diverses persones avui al matí. Doncs llavors, el que no podem fer és assabentar-nos després que hi ha hagut alguna cosa i nosaltres que estem donant l’oportunitat… També per protegir-vos, per ajudar-vos en el que calgui, que no ens n’assabentem després per tercers, o fins i tot per la mateixa Fiscalia… Sinó que si algú té algun tipus de problema de relació amb les persones que hem estat parlant, amb altres similars, doncs simplement que el traslladeu al Comitè perquè tinguem clar com actuar i, sobretot, perquè hem de passar una informació que se’ns està demanant per altres instàncies. D’acord?

			Un cop més, les paraules de Medina Cantalejo em van deixar la mateixa sensació. Al CTA no es volia investigar res i a més pretenien obtenir informació amb un ànim espuri. Semblava que el seu únic objectiu era manejar la informació que obtinguessin dels col·legiats sobre la seva relació amb Enríquez Negreira i el seu fill Javier Enríquez per a tapar aquest gran escàndol de corrupció.

			Un dia després de la trobada en línia amb Medina Cantalejo, el 17 de febrer, vam celebrar com era habitual el briefing arbitral amb els col·legiats de Primera i Segona divisions i els àrbitres VAR. En aquestes reunions setmanals s’aborden els aspectes tècnics de la jornada passada, es retreuen els errors i es donen consignes de cara a les pròximes trobades. Hi va haver un silenci absolut sobre el cas Negreira. No obstant això, aquest silenci era només de forma oficial, ja que el secretari general del CTA, Manuel Díaz Morales, va iniciar una ronda de trucades telefòniques als àrbitres per recopilar informació personal de cadascun de nosaltres.

			Aquell cap de setmana es va disputar la jornada núm. 22 de la Lliga i el diumenge 19 em va tocar treballar com a assistent d’àrbitre VAR (AVAR) al partit Atlètic de Madrid-Athletic de Bilbao en què es van imposar els colchoneros per 1 a 0 amb un gol d’Antoine Griezmann. L’endemà em van designar també com a àrbitre VAR del Getafe-València, en què l’equip madrileny va aconseguir la victòria amb gol de Borja Majoral.

			Els meus companys i jo treballàvem, però tot envoltat al mig d’una calma tensa. El que s’havia conegut aquesta setmana sobre el cas Negreira va remoure els fonaments del futbol i de l’arbitratge espanyol. Tot i això, només era el principi. Qui va filtrar a la premsa aquest cas no es podia imaginar el que provocaria.

			El viatge a Berlín i una trucada inquietant

			Mentre continuàvem arbitrant partits, alguna cosa es movia internament al CTA. El meu company de VAR, David Medié Jiménez, i altres col·legiats em van trucar per avisar-me que el secretari del Comitè, Manuel Díaz Morales, havia contactat amb ells per preguntar-los directament si havien treballat amb el fill d’Enríquez Negreira, Javier Enríquez: és a dir, si havien contractat els seus serveis de coaching. Li vaig dir a Medié que era una informació privada seva i que no havia de dir res. Tot i això, les indagacions del Comitè es van fer extensives a tots els àrbitres i el dia 20 de febrer a les 15.59 vam rebre un correu del mateix Manuel Díaz Morales elaborat pel CTA en què ens plantejaven les preguntes següents:

			1) Abans del mes de maig del 2018, has tingut algun tipus de relació amb el Sr. Javier Enríquez Romero? En cas afirmatiu, explica:

			a. Quin tipus de relació era.

			b. En quin període va tenir lloc.

			c. En cas d’existir compensació econòmica, relaciona les quantitats abonades.

			2) Abans del mes de maig del 2018, en algun moment el Sr. Javier Enríquez Romero t’ha acompanyat a l’estadi on se t’havia designat per arbitrar? En cas afirmatiu, relaciona els partits i dates en què va succeir.

			3) Després del mes de maig del 2018, has tingut algun tipus de relació amb el Sr. Javier Enríquez Romero? En cas afirmatiu, explica:

			a. Quin tipus de relació era.

			b. En quin període va tenir lloc.

			c. En cas d’existir compensació econòmica, relaciona les quantitats abonades.

			4) Després del mes de maig del 2018, en algun moment el Sr. Javier Enríquez Romero t’ha acompanyat a l’estadi on se t’havia designat per arbitrar? En cas afirmatiu, relaciona els partits i dates en què va succeir.

			Per què volien aquesta informació? Per què intentaven obtenir aquestes dades mitjançant una enquesta interna en lloc de fer-ho per mitjà d’una investigació oficial? La meva desconfiança va anar augmentant i no tenia clares les veritables intencions del CTA en aquest assumpte, encara que les sospitava. Per això, malgrat que mai vaig contractar els serveis del fill d’Enríquez Negreira, em vaig negar a contestar el qüestionari.

			Aquella mateixa setmana havia de volar a Berlín, ja que m’havien designat per al partit de l’Europa League que enfrontava l’Unió Berlín i l’Ajax d’Amsterdam, on els berlinesos es van imposar per 3 gols a 1. Tot i això, aquells dies el futbol i l’arbitratge havien passat a un segon pla. Tot just havia aterrat a Alemanya quan vaig rebre una trucada del secretari del CTA, Manuel Díaz Morales.

			La conversa amb prou feines va durar tres minuts, però va ser molt tensa. Díaz Morales em trucava per assegurar-se que hagués contestat l’enquesta sobre el fill d’Enríquez Negreira i l’hagués enviat al correu electrònic. Vaig ser clar i li vaig dir que no l’havia contestat i a més vaig demanar saber amb quina finalitat volien aquesta informació. Morales va afirmar que no era obligatori contestar-la.

			Després em va dir textualment que «un percentatge altíssim» de col·legiats no havia tingut «res a veure» amb el fill d’Enríquez Negreira i que això era «una bona informació» per al CTA. Posteriorment, va insistir que no passava res, que era igual si l’enviava o no emplenada i que fes el que volgués. Es va acomiadar dient que jo era l’únic àrbitre que no l’havia omplert.

			Els àrbitres de camp, els assistents i els àrbitres VAR teníem, respectivament, grups de xat de WhatsApp. A cada grup, un dels col·legiats exercia de portaveu oficiós. Per exemple, al dels àrbitres VAR en què jo estava, el nostre portaveu era José Luis González González. En aquests xats, es van acumular els missatges aquells dies perquè intentàvem pair tot el que estava succeint.

			De sobte, vaig rebre un missatge de part d’Alejandro Hernández Hernández que havien consensuat tots els col·legiats de camp de Primera Divisió. Molts companys volien fer un pas endavant a escala particular, encara que el CTA i la Federació haguessin comunicat la intenció de personar-se com a acusació en la investigació. Això deia el missatge:

			Bon dia, nois!

			A mesura que han anat passant els dies i veient la quantitat d’informació que està sortint en referència al cas Negreira, crec que no ens hem de mantenir impassibles i en silenci davant fets de tal gravetat. La RFEF i el CTA ja s’han pronunciat, oferint col·laboració i quedant esperant que la justícia segueixi el seu curs, com ha de ser.

			No obstant això, crec que és el moment que com a col·lectiu i a títol personal fem un pas endavant mostrant la nostra més enèrgica repulsa que es produeixin fets d’aquest tipus i la nostra absoluta disposició a presentar-nos davant les instàncies que siguin necessàries per aclarir tot el que s’està publicant. Les suposades accions individuals d’algú que ens va representar al seu moment no poden tacar d’aquesta manera tan perjudicial la nostra imatge i honorabilitat. Podríem fer-ho de forma escrita, per exemple, o de la manera que considereu oportuna. Però de debò crec fermament que no és moment de romandre en silenci davant d’una situació tan excepcional. Tots volem que la justícia segueixi el seu curs i actuï, però això és compatible amb mostrar allò que sentim. Que cadascú ho parli amb els seus assistents i si ho considereu oportú donem forma al tema per posteriorment traslladar-lo al comitè.

			Una abraçada enorme a tots!!!

			Mentre tot això s’anava coent al col·lectiu arbitral, jo estava a Berlín. Vaig tenir temps de fer un tomb per la ciutat i a fotografiar-me al cèlebre Checkpoint Charlie, el més famós dels passos fronterers del mur de Berlín entre el 1945 i el 1990. Aquesta fotografia envoltada de sacs terrers simulant una trinxera era un presagi del que serien la meva carrera arbitral i la meva vida quan em querellés contra Enríquez Negreira, però estava decidit a fer-ho. Començaria, sense ser-ne conscient, la meva particular guerra contra el CTA de Medina Cantalejo.

			[image: ]

			La meva visita al Checkpoint Charlie, el febrer de 2023.

			Vaig viatjar a Berlín amb Ricardo de Burgos Bengoetxea com a àrbitre de camp i amb Guadalupe Porras com a assistent. Durant el passeig per la capital alemanya, un company em va trucar per informar-me d’un estrany moviment de Xavier Moreno Delgado (president del Comitè català), que pel que sembla, en un grup de WhatsApp de presidents territorials, havia escrit el seu nou número de telèfon personal. Va ser casualitat aquest canvi de número? Encara ho desconec.

			Hores abans del partit, el dia 23 de febrer al matí, es van produir altres moviments interns al CTA que delataven els nervis d’alguns. El setge entorn d’Enríquez Negreira i el seu fill es volia estrènyer cada cop més per evitar qualsevol sorpresa. A mi em va arribar un correu electrònic reenviat per un company. El correu original el van signar els responsables de la categoria Primera RFEF, Vicente Lizondo Cortés i Pedro Medina:

			Bon dia a tots,

			Amb motiu de tot el que està investigant la Fiscalia en l’assumpte NEGREIRA se sol·licita que de forma privada i individual comuniqueu al secretari (Manuel) si algun de vosaltres ha rebut o està rebent un assessorament extern per part d’algun psicòleg, coaching, etc. D’altra banda, recordeu-vos que a l’estadi només us pot acompanyar l’informador. No es permet l’acompanyament d’una altra persona per desenvolupar les vostres funcions en un partit de futbol. De la mateixa manera, no s’haurà de portar acompanyants als hotels ni als sopars/dinars (això últim és per evitar que aquestes persones es vegin involucrades o relacionades amb la vostra feina, no afecta companys que visquin a la ciutat del partit i us acompanyin). Salutacions.

			Va arribar l’hora de xiular el patit, però se’m feia molt difícil concentrar-me i només pensava en l’endemà, el divendres 24 de febrer. Aquesta va ser la data que havia triat per presentar la querella contra el que abans fos l’amo del CTA a l’ombra. No tenia cap dubte que faria el pas i en aquells moments no era l’únic que s’ho plantejava. Alguns col·legiats discutien si redactar un comunicat o bé emprendre accions legals, encara que finalment tot quedés en foc d’encenalls. Prova d’aquesta inquietud dels col·legiats és el missatge de WhatsApp del grup d’àrbitres VAR que em van enviar al mòbil:

			Em pregunta HH [Alejandro Hernández Hernández] pel nostre parer sobre l’escrit que volen fer. El meu parer personal coincideix amb el d’Estrada: que no estem en temps i que seria posar el focus de la premsa sobre nosaltres encara més. Que la fiscalia traurà moltes coses i que entenc que RFEF i CTA es personaran si ho estimen oportú. Què n'opineu?

			Resposta:

			Hola. No soc partidari de l’escrit perquè està fora de temps i de forma. Soc partidari de querella.

			L’endemà vaig passar el matí intercanviant trucades i missatges amb el meu advocat, Jorge Culleré, que presentaria la querella als Jutjats de Barcelona en nom meu. També vaig xerrar amb alguns mitjans de comunicació perquè un cop es presentés, es publiqués i tingués coneixement directe l’opinió pública.

			Vaig agafar l’avió a Berlín amb destinació a Barcelona i vaig arribar cap a les 12.30 a l’aeroport. Després me’n vaig anar a Calafell, un municipi situat a la província de Tarragona, a una hora de la Ciutat Comtal. Ja havia començat el compte enrere. Era a la terrassa del bar Nautic d’aquella localitat perquè feia bon temps i, finalment, en Jorge em va enviar el comprovant que la querella s’havia presentat. No vaig poder ni menjar, se’m va tancar l’estómac.

			Minuts després, vaig llegir publicada la querella a diverses informacions i després d’un instant, em van començar a bombardejar amb missatges periodistes de moltíssims mitjans de comunicació. Va ser un autèntic tsunami i vaig decidir delegar a en Jorge el contacte amb els mitjans perquè jo estava completament desbordat per la situació.

			Després, em vaig començar a preguntar a mi mateix: Què passa? Ningú vol saber la veritat? Ningú vol estirar el fil? I, tot i això, malgrat que des del CTA havien dit que Enríquez Negreira no pintava res i que des de feia anys ja no era al col·lectiu. L’error del Comitè va ser no haver abordat el cas Negreira amb naturalitat i normalitat des del començament. Ens hauria beneficiat a tots. Tot i això, la consigna era «tapar-ho» i «que no es parli del tema». Per què?, em preguntava una vegada i una altra.

			El dia va ser apoteòsic. Em van enviar molt ànim els meus amics, va ser terrible, un autèntic huracà. A la tarda, la meva filla de cinc anys tenia entrenament de futbol i em van contactar amb tres persones. Se’m va quedar gravat. Eren els meus companys César Soto Grado, Miguel Ángel Ortiz Arias i José Luis Munuera Montero.

			Soto Grado em va preguntar en un missatge sobre la presentació de la meva querella: «Això és veritat o fake news? Em sembla bé, amic. Amb dos collons. Només era per saber si era cert, que ja no em crec res dels periodistes. Tot el meu suport, amic. Suposo que nosaltres farem alguna cosa, com també s’estava parlant al grup de Primera».

			Per la seva banda, Ortiz Arias em va escriure adjuntant una notícia sobre la meva querella, fent-me també preguntes sobre això: «Xavi, què dius? Això és cert?» Li vaig contestar que sí i em va dir: «Ah, pensava que no. Bé, doncs molt bé, pa’lante».

			En darrer lloc, em va trucar Munuera Montero. La primera trucada no la vaig poder agafar perquè estava parlant i em va escriure un missatge: «Em surt apagat, chorrina» (els missatges es poden veure a sota). La segona vegada sí que vaig agafar la trucada. Em va preguntar per què havia posat la querella i li vaig dir que la raó era que ningú al CTA havia fet cap moviment. Em va dir que alguns col·legiats estaven pensant a fer un comunicat (el qual, per cert, no va veure mai la llum), i em va preguntar per què no havia esperat. Li vaig dir que era una decisió personal meva. Des d’aquell dia fins avui, no en vaig tornar a saber res més. Estic segur que l’únic objectiu de Munuera Montero era treure’m informació per donar-la a algun membre de la directiva del CTA, amb la qual mantenia excel·lents relacions.
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			Aquella mateixa nit em van convidar al programa esportiu nocturn de la Cadena Ser, però alguna cosa no m’encaixava des del principi. En Jorge va intervenir al meu lloc i va ser una trampa. El meu excompany Eduardo Iturralde González, col·laborador del programa, s’hi va mostrar molt agressiu, encara que en tot moment en Jorge va mantenir l’educació i les maneres davant els atacs incessants que va rebre. La veritat és que em vaig penedir d’haver-lo ficat en tot aquest embolic.

			Iturralde González va entrar en còlera en antena i em va dir sarcàsticament «Robin Hood». Em va cridar molt l’atenció la seva tírria contra mi i em va fer recordar una anècdota seva quan ja estava retirat i treballava a la ràdio. Em van assignar per xiular un partit entre el Granada i el Reial Madrid. En aquell moment, l’entrenador del Madrid era José Mourinho i hi havia un gran debat sobre si el porter havia de ser Iker Casillas o Diego López, hi havia moltíssima expectació. Una hora abans del partit, Iturralde González em va trucar sabent que els equips ja ens havien passat les actes amb les alineacions. Volia guanyar punts i donar la primícia, però no li vaig donar la informació perquè òbviament em comprometia i al CTA sabrien que aquesta informació s’havia filtrat des del vestuari arbitral. No li va agradar gens la meva negativa i me la va guardar. Els atacs d’Iturralde González només van ser una petita mostra del que quedava per venir.

			Sabia perfectament que des que presentés la querella, aquesta seria la meva sentència de mort al CTA. Però entre viure amb una motxilla de no haver fet allò que sentia o ser represaliat, ho tenia claríssim. Primer, els meus principis. Altres miraran cap a una altra banda i trincaran, paraula molt utilitzada en el col·lectiu, però això va d’una altra manera.

			Alguns han tingut bons padrins tota la seva carrera professional i els és igual, però a altres ens ha costat un ou arribar fins aquí i no podia deixar de fer alguna cosa. Amb mi es van sorprendre molt perquè el meu perfil va ser baix durant gran part de la meva carrera arbitral i, per tant, no molestava. Després vaig començar a pujar de categoria i figurar. Ningú no es podia imaginar el que havia fet i el pas que havia fet. Principalment, per la por que hi ha en aquest col·lectiu.

			Quan hi ha una esquerda i algú fa un pas endavant, surten els dimonis. Es viu la cultura de la por, i des que va esclatar el cas Negreira, hi havia el doble de por. El relat era sempre el mateix. Precisament, per aquest temor intern que hi havia al Comitè, ningú de la directiva podia imaginar que un àrbitre denunciaria pel seu compte i risc. Jo estava fent la «guerra pel meu compte», com va dir Medina Cantalejo, i la raó era senzilla: havia dedicat tota la meva vida a l’arbitratge i no em podia quedar de braços plegats.

			2. La meva vida dedicada a l’arbitratge

			Vaig néixer a Lleida un 27 de gener de 1976, al si d’una família de classe mitjana treballadora. Som tres germans i jo soc el mitjà. Amb el meu germà gran em porto sis anys i amb el petit, un. Els meus pares van néixer a la dècada dels quaranta, en plena postguerra.

			El meu pare, en José, treballava de cuiner i la meva mare, la Mari Ángeles, com a cambrera. Es van conèixer a un poble de Tarragona quan treballaven junts, malgrat que havien viscut tota la vida al mateix carrer de Lleida, casualitats del destí. Quan van tenir el meu germà gran, van decidir tornar a la seva ciutat.

			Els meus pares es passaven tot el dia treballant i tornaven a casa pràcticament per dormir. Aprofitaven especialment la temporada d’estiu quan hi havia més feina. La mare tenia vuit germans i des de molt petita li va tocar portar la batuta. Jo que tinc dos fills em pregunto com es podia criar a vuit, em sembla tota una proesa. A la meva família mai no li va faltar de res, però tampoc no ens va sobrar per poder comprar capritxos. Van passar els anys i el meu pare va començar a treballar com a visitador mèdic, mentre la mare es va centrar a cuidar-nos. Quan ja vam ser grans, la mare va tornar al món laboral i va estar en una empresa de neteja fins a la jubilació.

			Vivíem al «barri de la universitat», també conegut com el «barri del rectorat», perquè hi havia una universitat pública on s’impartien estudis de Dret o Filologia. Casa nostra era un cinquè pis sense ascensor. Quan pujava per les escales sempre comptava els esglaons, eren un total de cent deu, mai no me’n podré oblidar. El que ens costava més era pujar a casa amb tota la compra. Baixar les escales era més divertit perquè ho feia a saltirons.

			Vaig anar a un col·legi públic que es deia «Anexa masculina», que llavors era només de nois fins que es va tornar mixt tres promocions després de la meva. Estava a quatre-cents metres de casa meva i, des de petits, anàvem caminant a l’escola quan cursàvem EGB. Ara això seria impensable, ens dirien que som mals pares per deixar sols els nostres fills.

			La manera d’educar-nos del pare i de la mare va ser una mica austera. Ens van ensenyar què valien les coses i això em va marcar. Qualsevol caprici que volia, m’ho havia de pencar per comprar-lo. Des de ben petit vaig treballar durant els estius. Amb catorze anys, ja recollia fruita com préssecs, peres o pomes. Com que érem els més joves al camp, ens tocava agafar la que estava a terra. Em volia comprar un cotxe i conduir. Li vaig dir al pare i ell em va contestar: «Treballa i t’ho compres». Així ho vaig fer, amb el meu esforç em vaig poder pagar el carnet de conduir i després em vaig comprar el cotxe.

			Era molt bon estudiant, sempre he estat molt perfeccionista. El meu germà gran era el meu referent. Si ell arribava amb deu qualificacions d’excel·lent, jo ho feia amb onze. Treia molt bones notes i sempre intentava aconseguir les coses sense rendir-me. No sé si això es pot considerar com una aptitud o una debilitat, però era així.

			Recordo una infància bonica, encara que era una mica rebel. Com que era el mitjà, era una manera de cridar l’atenció i dir: «Jo també soc aquí». Jugava moltíssim a futbol al carrer, sobretot en un atzucac que hi havia al barri. També feia alguna entremaliadura. La zona on vivíem era molt familiar i les persones que regentaven les botigues de tota la vida, com la fleca o la verduleria, et coneixien des de sempre i sabien qui eren els teus pares.

			A l’escola practicàvem esports com el voleibol o el futbol sala. Un cop va venir un entrenador quan jo estava a 4t o 5è d’EGB. Va dirigir un entrenament i després va elaborar una llista d’escollits. No em van seleccionar i em vaig frustrar molt per no estar inclòs en la llista. Vaig preguntar al professor d’Educació Física, el senyor Eritja, si em podien donar una oportunitat. Al final, veient el meu interès, em van apuntar.

			Anava a l’escola, sí, però sempre pensava en el partit de futbol del cap de setmana. Tinc molt bons records d’aquella època. Duia unes sabatilles de velcro que s’havien desgastat i no agafaven bé el peu. Quan xutava a la pilota durant els partits, moltes vegades la sabatilla sortia volant i pensava internament amb certa vergonya: «una altra vegada».

			Eren anys molt bons i es generava una rivalitat sana i esportiva entre les diferents escoles. Aquí va néixer la meva veritable motivació cap a l’esport. Un d’aquells estius me’n vaig anar quinze dies de campament a un municipi dels Pirineus anomenat Altron, i ho vaig passar malament perquè era la primera vegada que estava tant de temps fora del niu familiar, de la llar. Se’m va fer molt llarg.

			Vaig acabar el col·legi i vaig arribar a l’institut Gili i Gaya quan el meu germà gran ja l’havia acabat. Vaig ser l’únic de la meva classe que va triar aquest centre, hi havia tres instituts públics. Van entrar molts estudiants a l’institut procedents de diversos pobles de Lleida. El primer dia, només arribar, se’m va presentar un company, en Raúl Guardiola, que després es va convertir en un dels meus millors amics i amb qui mantinc una bona relació en l’actualitat.

			A l’institut no vaig treure les bones notes del meu germà. Vaig aprovar 1r, 2n i 3r de BUP, però a COU em van quedar tres assignatures per presentar-me a la selectivitat i vaig decidir repetir curs. L’any següent vaig pensar que volia estudiar Infermeria a la universitat, aquesta era la meva primera opció. Lleida era una ciutat molt universitària, però amb la nota de tall que es va fixar no em donava per fer Infermeria. Vaig tenir l’opció d’estudiar a Tortosa, un municipi de Tarragona que es trobava a una hora i mitja de casa meva, però aquesta opció la vaig rebutjar perquè suposaria una despesa extra per a la meva família.

			Al final, vaig estudiar Treball Social. Com em vaig iniciar a l’arbitratge? Ho explico més endavant, però abans acabo d’explicar el meu període universitari i la meva arribada al món laboral. En aquella època vaig arribar a compaginar els estudis amb l’arbitratge i amb dos treballs diferents. Els caps de setmana era cambrer de nit en un bar i, entre setmana, treballava de reposador en un Carrefour llevant-me a les cinc del matí. Després em dutxava a casa i marxava a la universitat. Aquella època va ser esgotadora.

			Mentre estudiava, vaig fer pràctiques amb toxicòmans. Treballàvem amb ells donant-los suport emocional i, alhora, els fèiem acompanyament per recollir xeringues en una zona propera a la Seu Vella de Lleida on es punxaven la droga. Anàvem amb cubs de plàstic especials per recollir les agulles. Aquesta experiència va ser un aprenentatge de vida brutal.

			Al lloc on vaig fer les pràctiques em van oferir una feina amb un bon sou en acabar la universitat, però la vaig rebutjar i vaig decidir entrar a treballar com a tècnic de joventut per a la Generalitat de Catalunya on vaig estar deu anys, entre el 2001 i el 2011. En paral·lel, em vaig llicenciar també en Ciències del Treball. Tot això, sens dubte, sense deixar la que ja era la meva passió, l’arbitratge. Era una pallissa i vaig haver de renunciar a moltes coses, però sabia què volia. Ho tenia clar. L’any 2011, la meva dona es va quedar embarassada del meu primer fill i vaig decidir jugar-m’ho tot i deixar la meva feina a la Generalitat per apostar al cent per cent per l’arbitratge. Era una qüestió de tot o res. Va ser una decisió emocional i poc racional.

			Els meus primers passos com a col·legiat

			Per parlar dels meus inicis a l’arbitratge, m’he de remuntar a la meva època d’institut. Jugava en una selecció de jugadors de futbol sala anomenada Cecell, integrada per estudiants de tres instituts de Lleida. En aquest equip, vaig coincidir amb jugadors que es van arribar a formar anys després a la Masia, el planter del FC Barcelona. Vaig tenir d’entrenador en Ramón Planes (director esportiu del Reial Betis, del Barça, de l’Espanyol o del Getafe). També em va entrenar en Toni Seligrat, un valencià que va ser entrenador del Lleida i que des de l’any 2022 va passar a formar part del cos tècnic del València amb Rubén Baraja.

			El Cecell no era l’únic equip de futbol sala a què vaig pertànyer durant l’època de l’institut. També vaig jugar a les files del Moalex. Aquest equip, que formava part de la lliga federada, estava patrocinat per una empresa que representava els famosos cobradors del frac, que seguien pel carrer els morosos perquè paguessin els seus deutes vestits amb un frac cridaner.

			La germana d’un company del Moalex sortia amb un noi que era àrbitre, es deia David Codes. Després d’un partit, se’ns va acostar i ens va proposar que ens apuntéssim al col·lectiu arbitral: «jugueu al futbol i sou esportistes, us podria agradar ser àrbitres».

			Això va passar quan jo estava a l’últim curs de l’institut estudiant COU. Vaig reflexionar sobre la proposta, perquè no m’ho havia plantejat a la meva vida. Després vaig pensar: «La veritat és que respecto molt els col·legiats, sempre intento no enganyar-los al camp i centrar-me a jugar bé el meu partit». Aleshores em vaig dir: «Per què no? Ho puc provar i després decidir». No em podia imaginar que aquesta elecció marcaria tota la meva vida.

			L’octubre del 1996 vaig decidir presentar-me davant del Comitè Català d’àrbitres, concretament a la delegació territorial de Lleida. Anava amb les meves cabelleres i quan vaig arribar em van dir que el secretari del Comitè es deia Estrada, com jo, i que potser podíem ser família. El vaig saludar i després de veure els meus cabells llargs i mirar-me despectivament de dalt a baix, em va dir: «No, no som família».

			Quan vaig començar a l’arbitratge, s’impartien classes teòriques o pràctiques els dilluns i els divendres a les 19.45 o 20.45. Recordo una frase que em va dir la meva mare i que tinc gravada a foc: «Saps que estàs entrant en un col·lectiu d’analfabets?». La meva mare no volia que fos àrbitre i això em va donar més motivació i ganes, si és possible, per intentar-ho. El meu pare directament no em va dir res perquè creia que em desapuntaria al cap de poc temps de provar-ho, però no va encertar. A la meva família ningú havia estat àrbitre, no hi havia cap tradició al respecte, ni formàvem cap dinastia arbitral, molt habitual en aquest col·lectiu.

			Durant els primers sis mesos de col·legiat, només anava a classes i després em feien exàmens orals. Recitava els reglaments de memòria. Per exemple, la regla núm. 11 del fora de joc: «Es considera que un jugador està en posició de fora de joc quan el seu cap, tronc o cama es troben, totalment o parcialment, a la meitat del terreny de joc de l’adversari…». Encara les recordo.

			T’exposaven casos pràctics de jugades a la pissarra. Preguntaven i si responies bé podies arbitrar. Vaig debutar a la categoria d’Aleví amb nens d’uns dotze anys en un camp de terra ubicat en un barri de Lleida vulnerable i amb pocs recursos. L’equip local es deia Gardeny i s’enfrontava al Ponts. Vaig expulsar un xaval per doble amonestació. En acabar el partit, el vocal de capacitació del Comitè, Jordi Berenguer, em va dir: «Són nens de dotze anys, no cal expulsar-los». Jo tenia dinou o vint anys i li vaig contestar, molt segur de la meva actuació: «Les regles són les regles».

			Una de les coses que més em va impactar i que no oblidaré mai va ser quan vaig sortir del vestuari vestit d’àrbitre per primera vegada. Mentre caminava tot just uns 50 metres cap al terreny de joc, em van començar a insultar des de la grada. És el que més em va sorprendre. Ni tan sols havia començat el partit i ja m’estaven atacant! Quan comences a arbitrar, estàs més pendent del que et diuen des de la grada que del joc en si. Setmanes més tard, vaig aprendre la diferència entre aplicar el reglament estrictament o interpretar la regla, que són dues coses molt diferents. Un entrenador em va demanar un canvi durant un matx i vaig parar el partit immediatament per fer-ho. La vaig fer grossa…

			Des del principi, m’ho vaig prendre molt de debò. Érem una promoció molt nombrosa, uns cent vint àrbitres. Quan vaig entrar a la delegació territorial de Lleida hi havia àrbitres a Tercera Divisió i «casualment» va pujar a Segona B el fill del secretari, Miguel Gómez Estrada. Anys enrere, Andreu Molina Segovia, ja mort, va ser el primer col·legiat lleidatà que havia dirigit partits de futbol a Primera Divisió. Concretament, ho va fer entre les temporades 1972 i 1975. En aquell moment no ho sabia, però en uns anys seria jo el següent col·legiat de Lleida en arribar a arbitrar a Primera. També vam tenir l’àrbitre Miguel Sus Barluenga, que anava dient que havia arribat a la màxima categoria, però no era cert.

			El meu ascens com a àrbitre va ser vertiginós. Vaig pujar de categoria any a any. Vaig començar arbitrant al futbol base a Aleví, vaig passar a Infantil, Cadet i Juvenil fins a acabar la temporada a Quarta Regional. L’any següent, vaig pujar a Tercera, Segona i Primera regionals, on ja podia comptar amb assistents al camp. Després, Preferent, Primera catalana i vaig arribar a Tercera Divisió. La meva filosofia era no ficar-me en embolics i no posicionar-me. Només em dedicava a arbitrar, encara que a la mateixa delegació territorial hi havia dos grupets diferenciats de col·legiats.

			Quan vaig arribar a Tercera, em vaig adonar que ja hi havia favoritismes en l’àmbit territorial. Lleida és una província molt extensa però poc poblada, i el Comitè català s’encarregava d’arbitrar els partits que es disputaven a Andorra. Et pagaven per xiular cada partit i pel quilometratge. Òbviament, no era el mateix anar a trenta quilòmetres de Lleida que haver de desplaçar-te a Andorra. Per tant, si et designaven per arbitrar diversos partits al país veí, entre els honoraris del partit i el quilometratge et podies fer entre 200 o 300 euros en un cap de setmana (unes 50 000 de les antigues pessetes). Els amics del delegat territorial demanaven que els designés per arbitrar partits a Andorra recorrent a excuses tan grolleres com que havien de canviar les rodes del cotxe i que necessitaven diners. D’aquesta manera, se’n treien un extra.

			Per si no n’hi hagués prou, existia un «impost revolucionari». Del que nosaltres cobràvem per partit, estaves obligat a tornar una part a l’administratiu de cada territorial que, a més, no es fiscalitzava. Alhora, els clubs pagaven en negre l’arbitratge. Què feien amb aquests diners al Comitè regional? Al final de temporada ens portaven a sopars amb taules plenes de marisc i intueixo que això es pagava amb l’impost esmenat.

			Durant la meva primera època com a àrbitre vaig viure episodis violents i experiències molt desagradables. Quan feia dos anys que era al col·lectiu, em van agredir durant un partit que enfrontava el Belloch contra l’equip de Vallfogona de Balaguer. Vaig començar el partit i ja sabia que hi hauria «festival». Vaig amonestar un jugador i després ell mateix va donar un cop de mà a la pilota al mig del camp. Se’m va acostar i em va amenaçar: «Com em treguis una altra targeta, t’atonyino». L’hi vaig treure, i efectivament em va donar un cop de puny i em va fer un tall al llavi.

			Vaig pecar de passerell en aquell partit perquè vaig dir enlaire que el suspendria. Em van sentir a la grada i es van començar a arremolinar a la porta del vestuari on estava per tornar a agredir-me. Vaig iniciar el segon temps i vaig haver d’expulsar un dels entrenadors i un altre jugador fins que al minut setanta finalment vaig suspendre el partit per l’ambient hostil. Vaig haver d’escapar com vaig poder perquè no m’apallissessin i vaig presentar una part de lesions per l’agressió que havia patit. Gràcies a la forçà pública no va anar a més, però em vaig sentir molt sol.

			Vaig presentar la denúncia davant els tribunals i vaig anar al judici acompanyat del meu oncle, que em seguia als camps en gairebé tots els partits. Quan vaig arribar als jutjats, hi havia l’entrenador que m’havia insultat i el jugador que m’havia agredit. L’advocat va creure que el meu oncle era un testimoni i va dir als seus defensats davant meu que havien de canviar la seva declaració prevista inicialment. Vaig pensar: «Això no pot ser, la gent és capaç de mentir en una qüestió així». Es va celebrar el judici i el vaig guanyar. El jugador que em va agredir va ser condemnat a assistir cada dia durant un mes al jutjat més proper al seu domicili per signar i a més el van sancionar amb vint-i-cinc partits i una multa. Crec que no va tornar a jugar mai més a futbol.

			Després d’aquest incident, va arribar el moment de reflexionar. Val la pena arbitrar? Vaig travessar un punt d’inflexió, tenia vint-i-un o vint-i-dos anys i arbitrava els partits sol, encara no tenia assistent. De seguida vaig contestar la meva pregunta. És clar que sí!, que un cafre no m’aparti de res que val la pena. La veritat és que en realitat vaig ser un privilegiat, ja que a alguns companys els van clavar una pallissa o fins i tot van haver de portar collar ortopèdic durant un temps després que els agredissin brutalment.

			Aquest episodi violent va ser el més significatiu per a mi, però no pas l’únic. En un partit vaig haver d’estar tancat quaranta minuts al vestuari perquè no m’enganxessin. En una altra ocasió, vaig patir una persecució amb cotxe per l’autovia per part del pare d’un jugador que em volia agredir en un partit de futbol base.

			En un altre incident desagradable en què em vaig veure involucrat, la meva pròpia dona, la Soraya, va ser testimoni del que havia passat. Vaig acudir a arbitrar un partit, ella m’hi va portar amb cotxe i li vaig demanar que em deixés una mica abans d’arribar al camp. Va començar el matx i amb moltíssima tensió durant els primers quaranta-cinc minuts vam arribar al descans. Vaig anar al vestuari i a través del sostre se sentia el que deien els dos equips sobre mi. Vaig escriure-li un missatge a la Soraya que deia: «Si us plau, avisa a la força pública i quan arribin, avisa’m». Tenia l’esperança que els agents es presentessin abans de començar el segon temps, però no vaig tenir sort.

			Vaig sortir al camp i al cap de cinc minuts em vaig adonar que havien arribat dos agents. Vaig parar la trobada i m’hi vaig acostar. Els vaig preguntar si em podien assegurar que es quedarien fins al final del partit per garantir la meva integritat física i em van contestar que no, perquè els podien trucar d’una altra incidència. Aleshores, els vaig dir que suspendria el partit i em van aconsellar que avisés la meva dona perquè m’esperés amb el cotxe en marxa al següent poble.

			Vaig suspendre la trobada i me’n vaig anar al vehicle policial fins al lloc on m’estava esperant la Soraya. Se’n va muntar una de bona, però per sort vaig sortir il·lès. El que és trist és que trenta anys després continuen produint-se agressions i les federacions regionals no han tallat aquest problema d’arrel adoptant mesures contundents per frenar la violència que es produeix contra els col·legiats als camps.

			Camí a Primera Divisió

			El meu darrer any a Primera Regional em va tocar bregar amb el fill del secretari de la delegació territorial de Lleida per poder ascendir a Tercera Divisió. De tota la selecció inicial que van fer per pujar de categoria, jo estava al setè lloc per promocionar com a col·legiat procedent del Comitè català. En una reunió amb el secretari d’aquest Comitè em va dir: «Home, Xavi, enhorabona, però tu ves a provar perquè aquest any no pujaràs». El seu fill anava al lloc número tres i malgrat això, el que va pujar aquella temporada, contra tot pronòstic, vaig ser jo.

			El meu primer any a Tercera Divisió va ser boníssim, i al final de temporada em vaig posicionar amb el meu company David Miranda Torres com a candidat a l’ascens a Segona divisió B l’any 2002. En David va ser l’únic col·legiat a la història de l’arbitratge català que va saltar dues categories de cop gràcies al president del Comitè català, Francesc Casajuana. Per cert, aquest àrbitre era una aposta personal de José Casas Bascuñana, íntim de José María Enríquez Negreira.

			Jo tenia vint-i-sis anys i una setmana abans de les proves a què estàvem convocats a Madrid. Ens vam concentrar en un hotel proper a l’estadi Santiago Bernabéu anomenat Holiday Inn. Vaig rebre una trucada del president del Comitè català i em va dir que no podíem fer les proves d’ascens. Miranda Torres i jo ens vam quedar desolats. Pel que sembla, el Comitè navarrès havia presentat una denúncia contra la nostra candidatura al·legant que no podíem promocionar perquè era el nostre primer any a Tercera Divisió i havíem de romandre almenys un any més.

			Al final, ens vam haver de quedar una temporada més en aquesta categoria i la temporada següent, ens vam presentar novament tres àrbitres al curs de promoció a Segona B. D’un total de cent vint àrbitres, es triaven per a les proves uns vint-i-quatre o vint-i-cinc. Anava com a núm. 3 del meu comitè i vaig pujar de manera imprevista, després d’obtenir molt bones qualificacions tècniques i físiques. El col·legiat que anava com el núm. 2 del meu comitè es va quedar a Tercera Divisió.

			En pujar a Segona B, el primer que vaig fer, ingenu de mi, va ser preguntar al Comitè català per Sus Barluenga, un col·legiat que suposadament havia arbitrat a Primera Divisió. Estava molt content del meu ascens i volia compartir-ho personalment amb ell. Em van citar un dissabte al matí al Comitè i allà em vaig trobar una persona que lluny d’estar orgullosa de la meva progressió i de la meva carrera arbitral, estava enfurismada amb mi. De fet, no va dubtar a atacar-me dient que si jo era «el fanfarró que anava traient les targetes vermelles al camp».

			Vaig intentar empatitzar amb ell i li vaig preguntar si havia arbitrat a Segona Divisió. Sus Barluenga es va enfadar encara més i em va replicar que no havia xiulat a Segona Divisió sinó a Primera. Em vaig adonar que el problema era que no volia que jo espatllés la seva història arbitral al Comitè català. Posteriorment, Sus Barluenga acabaria sent delegat territorial de Lleida.

			No va ser l’única topada que vaig tenir amb ell. Un altre dia que em vaig acostar al Comitè per recollir una indumentària arbitral, Sus Barluenga em va preguntar: «A què has vingut? No pretendràs que et donem roba?». Vaig contestar que em corresponia i que a més no pensava quedar-me-la, sinó regalar-la a uns joves amb discapacitat. Va pujar-se’n al capdamunt del campanar i me’n vaig haver d’anar corrents. Aquest personatge era clau, ja que informava de tots els moviments que es produïen a la delegació territorial de Lleida al mateix José María Enríquez Negreira.

			El llavors vicepresident del CTA estava totalment informat del que passava a cada delegació i a cada Comitè territorial. Per això, tenia els seus homes, la seva gent de confiança, estratègicament col·locada. Persones com Sus Barluenga defensaven amb dents i ungles els seus llocs, ja que si els perdien sentien que les seves vides s’enfonsaven i que no tenien sentit. Per a ells, ser delegats territorials o informadors representava reconeixement al col·lectiu, era tota la seva vida, ho era tot per a ells. Possiblement, la seva relació amb Enríquez Negreira va permetre que el seu fill Raül Sus entrés a treballar a la Federació Catalana i posteriorment, a la Federació Espanyola.

			A poc a poc, vaig començar a ser un referent com a col·legiat del Comitè català, el qual, a més, en aquella època va aconseguir reunir un gran nombre de col·legiats de prestigi. Si en lloc de pertànyer a la delegació de Lleida hagués format part de la delegació de Barcelona, no hauria arribat mai on vaig arribar. Mentrestant, continuava amb la mateixa filosofia de sempre: centrar-me en l’arbitratge i en mi, aliè a altres polèmiques i lluites de poder.

			A Segona Divisió B vaig romandre dos anys i a la temporada 2005-2006 vaig aconseguir ascendir a Segona Divisió. En aquesta categoria vaig estar tres temporades i finalment l’any 2009 vaig tocar el cel amb els dits i vaig aconseguir l’ascens a Primera Divisió. Paral·lelament em vaig graduar en Psicologia, uns estudis que serien fonamentals durant tota la meva vida laboral i personal.

			[image: ]

			Concentració dels àrbitres de Primera Divisió amb el president del CTA Victoriano Sánchez Arminio (a dalt amb samarreta blanca, al centre) i el vicepresident José María Enríquez Negreira (el segon a la dreta) a la temporada 2008-2009.

			El meu primer contacte amb Enríquez Negreira

			El meu primer contacte directe amb José María Enríquez Negreira no l’oblidaré mai, i no va ser especialment agradable. Va tenir lloc el febrer del 2006. Tornava d’arbitrar un partit a les illes Canàries i vaig deixar el meu assistent a casa. De sobte, vaig rebre una trucada de l’excol·legiat i amic d’Enríquez Negreira, José Casas Bascuñana. Vaig despenjar el telèfon i em va dir: «Què has fet? Tens l’Enríquez Negreira molt emprenyat. Com se t’acut fer un comentari en un diari sobre el partit Barcelona-Saragossa dient que no havien d’haver expulsat Ronaldinho?».

			Uns dies abans, l’àrbitre Julián Rodríguez Santiago havia expulsat aquest jugador brasiler en un matx de Copa del Rei. Un periodista que em coneixia d’un diari local de Lleida anomenat Segre em va trucar per preguntar-me què opinava de l’expulsió. Li vaig dir que era àrbitre en actiu i que no podia pronunciar-me públicament, però sí que li podia donar la meva opinió off the record, és a dir, que no es podien publicar les meves declaracions. Em va dir que hi estava d’acord i li vaig donar la meva opinió de la jugada, però el periodista no va complir la paraula i la va publicar.

			Aquest incident em va angoixar molt perquè a sobre aquella setmana tenia proves físiques de control de Segona Divisió B, que se solien fer al principi de la temporada, al novembre, al febrer i al final de la temporada. I allò significava que m’havia d’allotjar a l’Hotel Meliá Barajas de Madrid i, obligatòriament, m’havia de passar per l’habitació d’Enríquez Negreira.

			Sempre que s’organitzava una concentració a Madrid, el secretari del CTA et rebia a l’hotel amb un ajudant. Et donaven una carpeta amb un número de dorsal, un full amb la planificació i un altre document per fer la liquidació de les despeses. Després havies d’anar a l’habitació del metge i, a continuació, a la d’Enríquez Negreira. Si el metge era a l’habitació 212, per exemple, ell era a la 213. Fèiem una cua al passadís de l’hotel, entràvem a l’habitació del vicepresident del CTA i sortíem amb un full que ens donava amb les nostres dades. Sempre ens esperava fumant cigars, el seu aspecte era el d’un autèntic capo.

			Abans de viatjar a aquella concentració, vaig trucar al diari i vaig demanar al periodista un certificat que acredités que s’havia inventat la meva declaració sobre l’expulsió de Ronaldinho per poder-ho ensenyar a Enríquez Negreira. Quan em va tocar anar a la seva habitació, tenia guardat el certificat a la butxaca i vaig anar temorós a trobar-me amb ell. En el temps que vam estar junts no va treure en cap moment el tema, però ja havia aconseguit el seu objectiu, fer-me por des de la seva posició de poder al Comitè d’Àrbitres.

			Cal posar-se a la pell d’un xaval de vint-i-sis o vint-i-set anys, anaves literalment acollonit a l’habitació del vicepresident del CTA. En el meu cas, a més, quan corria a les proves físiques que ens feien, no deixava de passar-me pel cap que havia de pagar la hipoteca. Casa meva la vaig comprar amb els diners que vaig aconseguir amb l’arbitratge, però cal deixar clar que llavors no cotitzaves a la Seguretat Social, ni tenies atur, sent col·legiat. Per tant, si deixaves de sobte l’arbitratge, et quedaves en una situació econòmica molt compromesa. Tot això m’influïa i em preocupava, igual que a la resta dels meus companys.

			Em va comunicar el meu ascens a la màxima categoria

			El juny de 2009 vaig decidir casar-me amb la Soraya, la dona de la meva vida, i també la meva confident. Ens vam casar civilment al jutjat i un assistent amic meu va ser el testimoni. Després de l’enllaç em vaig haver d’anar del meu propi casament perquè teníem partit i el banquet el celebràvem un altre dia. De lluna de mel vam anar a Califòrnia, als Estats Units. Abans d’arribar al nostre destí, vam fer escala a Nova York i vaig encendre el telèfon mòbil. Tenia una trucada perduda d’Enríquez Negreira i vaig dir a la meva dona: «Carinyo, m’han ascendit a Primera Divisió».

			Vaig tornar la trucada al núm. 2 dels àrbitres i em va preguntar on era. Vaig contestar que estava de viatge de lluna de mel als Estats Units perquè m’acabava de casar. Després em va dir: «Haver-me dit abans que et casaves, perquè t’hauria fet el regal de casaments amb el teu ascens a Primera Divisió». A partir d’aquell moment, em van començar a trucar des de tots els mitjans de comunicació. He de reconèixer que la meva prioritat va ser sempre l’arbitratge i, a conseqüència d’això, vaig fallar la meva gent, fins i tot la meva família. Però això ho vaig aprendre amb el pas del temps. Vivia amb moltíssima passió l’arbitratge, era el meu estil de vida.

			Aquell any, encara treballava de dilluns a divendres de 8.00 del matí fins a les 15.00 com a tècnic de Joventut a la Generalitat. Entrenava a les tardes i els caps de setmana em tocava xiular i viatjar per tot Espanya. Aquella temporada també exercia com a àrbitre addicional i, per tant, entre setmana de vegades tenia partit i faltava tres dies a la feina, que cobria gràcies als dies de lliure disposició o amb les vacances. No hi havia cap altra fórmula per gestionar-ho i era l’única possibilitat que em permetia compaginar les dues coses. Així vaig continuar fins a la temporada 2011-2012, en què va néixer el meu primer fill i vaig decidir deixar-ho tot per l’arbitratge.
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			Quan puges a Primera, ets el novell i així et fan sentir. Per començar, em van endossar dos assistents veterans. A un d’ells en deien Caco i l’altre era Tano del Barrio, el pare del qual era la mà esquerra del llavors president de la Reial Federació Espanyola de Futbol (RFEF), Ángel María Villar. Tots dos sortien de marxa i passaven de tot. Els havien posat allà i no valoraven la feina arbitral. No tenia més remei que acceptar-los i, encara que no m’agradessin com a assistents, me’ls havia de menjar amb patates.

			La meva estratègia era clara: sentir, veure i callar. Hi havia gent molt reconeguda al col·lectiu de Primera, com per arribar tu com a novell i atrevir-te a dir alguna cosa a les reunions tècniques. A més, l’ambient no era propici perquè poguessis expressar la teva opinió. Tots els col·legiats tenien temor, especialment a Manuel Díaz Vega, llavors director tècnic del Comitè nacional, que tenia molt de caràcter.

			Jo em dedicava a fer la meva feina, escoltar amb atenció a les concentracions, no preguntar i esperar que les meves decisions arbitrals no fossin analitzades o qüestionades a les reunions tècniques del CTA. No érem ximplets i cadascú sabia qui l’havia cagat a cada jornada. Quan al cap de dos o tres mesos s’organitzava una altra concentració d’àrbitres, tenies una idea força aproximada de quina havia estat l’evolució de cadascú durant aquella temporada.

			Tensions internes al Comitè nacional

			La temporada 2009-2010, en què vaig ascendir a Primera Divisió, l’equip arbitral estava format pels col·legiats Enrique Mejuto González, Eduardo Iturralde González, Carlos Velasco Carballo, Antonio Rubinos Pérez, Luis Medina Cantalejo, José Luis González González, Alfonso Álvarez Izquierdo, Alberto Undiano Mallenco, Carlos Clos Gómez, Antonio Mateu Lahoz, David Fernández Borbalán, César Muñiz Fernández, Miguel Pérez Lasa i José Luis Paradas Romero. Alguns serien directius, vicepresidents o fins i tot presidents del CTA.

			A Díaz Vega, igual que a Enríquez Negreira, li agradava crear un ambient de por. Un any en una reunió tècnica a principis de temporada a Santander gairebé va clavar un cop de puny al meu assistent, en Jordi Esquerdo Rodríguez. En aquella època, el llavors director tècnic del CTA estava molt nerviós perquè es veia amenaçat davant la possibilitat que Medina Cantalejo li pogués treure el càrrec.

			Miguel Martínez Munuera, germà de l’àrbitre Juan Martínez Munuera, va fer un comentari mentre que Díaz Vega feia una exposició durant una reunió i no li va agradar gens. A en Manolo no li agradava que li portessin la contrària i menys en temes reglamentaris. El meu assistent llavors va prendre la paraula per explicar l’observació feta prèviament per Miguel Martínez Munuera. En aquell moment, Díaz Vega es va abalançar sobre ell per colpejar-lo i el vam haver de separar entre tots. El llavors president del CTA, Victoriano Sánchez Arminio, present a la reunió, va acabar fent-lo fora de la sala. Va ser sens dubte el moment de més tensió que vaig viure al si del Comitè d’Àrbitres en tota la meva vida, encara que, per descomptat, no va ser l’únic.

			El col·legiat José Luis Paradas Romero també va tenir un enfrontament molt sonat amb Díaz Vega i Sánchez Arminio en una habitació de l’Hotel Meliá Barajas on estàvem concentrats. Tot plegat per un desacord que havia protagonitzat amb el llavors entrenador portuguès del Reial Madrid, José Mourinho, durant un partit de Lliga.

			Díaz Vega va retreure a Paradas Romero que havia d’haver expulsat del camp el tècnic lusità. Aquest va contestar que fins ara, ell era l’únic col·legiat que s’havia atrevit a expulsar Mourinho i, a més, diverses vegades. Finalment, Paradas Romero es va enfadar, no va anar a les proves físiques i el van descendir de categoria al final d’aquella temporada. El CTA no sabia reaccionar ni estava preparat per a la guerra futbolística i mediàtica que mantenien aleshores el Reial Madrid i el Futbol Club Barcelona.

			Un altre incident molt desagradable va tenir lloc quan Carlos Velasco Carballo era president del CTA després de la marxa de Sánchez Arminio. Estàvem en un seminari presencial a Las Rozas (Madrid). El tracte de Velasco Carballo amb els col·legiats era molt desagradable, ficava molta pressió i no tenia res de mà esquerra. La gent estava molt cremada amb ell. En aquella concentració es va analitzar una jugada d’un partit del Cadis, en què els col·legiats Jesús Gil Manzano i José María Sánchez Martínez, crec recordar, havien comentat una decisió que havia pres Antonio Mateu Lahoz sent l’àrbitre VAR assignat per a aquell partit.

			A la sortida del seminari, hi va haver un enfrontament molt fort entre Mateu Lahoz i la resta. Tot això va passar a l’època postpandèmia, tot i que havíem estat sense mantenir contacte físic i presencial durant mesos. L’ambient estava molt estrany i al Comitè andalús hi havia un rum-rum que s’acabaria confirmant a posteriori amb l’arribada a la presidència del CTA de Luis Medina Cantalejo.

			Quan vaig entrar al col·lectiu arbitral, no era el meu objectiu, ni vaig pensar que pogués arribar a Primera Divisió. En pujar a Segona B, em vaig adonar que tenia possibilitats perquè ja em trobava entre els cent vint millors àrbitres d’Espanya. Vaig passar d’entrenar dos o tres dies a la setmana a fer-ho diàriament. A més, vaig complementar la meva preparació física amb un fisioterapeuta que em tractava setmanalment amb l’objectiu d’allargar la meva carrera arbitral al màxim i poder estar molts anys xiulant a Primera.

			Era un somni fet realitat. Estava ja entre els vint col·legiats escollits per a la màxima categoria i ho havia aconseguit sense tenir familiars al CTA, ni recomanacions i, per descomptat, sense tenir ningú al meu entorn que hagués estat àrbitre en el passat. Era tota una responsabilitat, perquè en ser a Primera et trobaves també a primera línia mediàtica. Quan vaig pujar, hi havia col·legiats que pràcticament arbitraven partits amb el seu cognom, és a dir, amb el prestigi i la fama. Jo era el nou i m’havia de fer un forat. No era gens fàcil ser el novell, però ho vaig aconseguir amb la meva filosofia i la meva humilitat. Ho vaig assumir com un aprenentatge, sense creure’m res. Havia d’anar pas a pas.

			A tots els anys anteriors de la meva carrera arbitral sempre m’havia perseguit el fantasma de què passarà i de la incertesa. Els futbolistes tenen almenys un contracte de diversos anys que els dona certa estabilitat o tranquil·litat, mentre que els àrbitres d’una temporada a una altra podíem baixar de categoria. Per descomptat, també ens podíem lesionar. T’acostumes a viure al límit, a planificar a curt termini perquè no saps què passarà al final de la temporada. Aleshores vaig desenvolupar la meva resiliència. Quan ets a Primera, els mitjans de comunicació són els que et fan veure el que has aconseguit. Tot i això, el veritable bany de realitat el tens quan arriba l’hora d’arbitrar el teu primer partit.

			El meu debut i l’expulsió de Cristiano Ronaldo

			La meva primera trobada com a àrbitre a Primera Divisió va ser un enfrontament entre el Mallorca i el Jerez. No va ser un debut gens fàcil i vaig haver d’expulsar dos jugadors i un entrenador del terreny de joc. En acabar el partit, em va trucar Evaristo Puentes Leira, un excol·legiat que formava part del Comitè de Designació Arbitral de Primera i Segona divisions. Em va voler transmetre tranquil·litat per la polèmica que s’havia suscitat amb les expulsions, però jo tenia molt clar que les meves decisions havien estat les correctes.

			El quart partit que vaig arbitrar a Primera Divisió va ser un Reial Madrid-Almeria. M’estrenava a l’estadi Santiago Bernabéu, amb l’equip blanc i aquella temporada acabaven de fitxar ni més ni menys que Cristiano Ronaldo. Sens dubte, aquella trobada va ser la meva veritable posada de llarg a la màxima categoria.

			El partit el va guanyar el Madrid, però vaig haver d’expulsar Cristiano després que es tragués la samarreta en marcar un gol al primer temps i donés una puntada de peu a un jugador de l’Almeria a la segona part. En aquella última polèmica jugada, vaig intuir al camp que alguna cosa havia passat, però no ho havia vist amb claredat. Vaig demanar informació al quart àrbitre que tampoc em va aclarir gaire la situació i vaig decidir treure una groga als dos jugadors involucrats en la polèmica. L’expulsió del jugador portuguès va tenir moltíssima repercussió mediàtica i vaig acaparar fins i tot la portada del diari Marca. Quan vaig arribar a casa després del partit, em vaig adonar d’on era realment. Els mitjans em citaven amb nom i cognoms, i vaig sentir molta pressió mediàtica.

			També vaig percebre l’alè del mateix CTA com a institució sobre mi a través del president Victoriano Sánchez Arminio. Em va trucar per preguntar-me què havia passat amb l’expulsió de Cristiano Ronaldo i recriminar-me la decisió. Les seves paraules em van portar a pensar que les expulsions de jugadors famosos o que afectessin els equips més importants de la competició com el Madrid o el Barça tenien molt ressò mediàtic i això no agradava gens al Comitè, encara que les decisions fossin correctes. No volien escàndols de cap manera. De fet, fins i tot Eduardo Iturralde González em va trucar per aconsellar-me que la pròxima vegada expulsés els dos jugadors amb vermella directa. Em va deixar clar que els companys o no et truquen, o només et truquen quan comets algun error mediàtic.
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Arbitros de 2* Divisién 20082009
A | GONZALEZ GONZALEZ, JOSE LUIS 994
A 2 ESTRADA FERNANDEZ JAVIER CATALAN 089
s 3 TEIXEIRA VITIENES, JOSE: ANTONIO CANTABRO o
s 4 CERRO GRANDE. CARLOS DEL MADRILERO 968
5 IGLESIAS VILLANUEVA, IGNACIO GALLEGO 966
6 PEREZMONTERO, PEDRO JESUS ANDALUZ 965
7 LESMA LOPEZ, JOSE LUIS MADRILERO 962
8 CEBALLOS SILVA, ANDRES MANUEL EXTREMENO 956
9 PINO ZAMORANO, ALFONSO CASTELLANO-MANCHEGO 9,54
10 PEREZ RIVEROL, ANTONIO TINERFERO 950
11 HERNANDEZ HERNANDEZ, ALEJANDRO 1O LAS PALMAS. 946
12 HEVIA OBRAS, FRANCISCO RAMON MADRILENO 946
13 MELERO LOPEZ, MARIO ANDALUZ 943
14 AMOEDO CHAS, JULIO GALLEGO 942
15 MIRANDA TORRES, DAVID CATALAN 941
16 ONTANAYA LOPEZ-ASTILLEROS, FRANCISCO ). CASTELLANO-MANCHEGO 938
17 BERNABE GARCIA, GREGORIO MURCIANO 938
18 GARDEAZABAL GOMEZ, GORKA vasco 937
19 LIZONDO CORTES, VICENTE, VALENCIANO 935
D* 20 MARTINEZ FRANCO, PEDRO. MURCIANO 907
D 21 CABALLEROHERREROS, ROMUALDO RIOIANO 003
[ PEREZ LIMA, MANUEL ANGE TINERFERO 887
D 23 AFONSOSUAREZ ARMANDO RAUL LAS PALMAS 883

A Ascenso de categoria
s Suplente
D Descensode categoria L

D** Descenso de categoria. Causa baja a petcion propia. Articulo 218 del Reglamento General de a RFEF





OEBPS/image/5.jpg





OEBPS/image/CUB_9788413849331.jpg
LA VERITAT
DEL CAS
NEGREIRA

& ita contra
la corrupcio
arhitral

Amb la cul-lghuraciﬁ de
Miguel Angel Pérez





OEBPS/image/4.jpg
Mo salo apagado chorina

Te lam oy no me respondias
igual estabas hablando.





OEBPS/image/2.png
me parece bien amigods. Con
dos huovos.
‘Soloera por sabersira certo
que yano me creo nada delos
periodistas.

Sisidisculpa es delocos.

Lo leva todo el abogado.

todo mi apoyo amigo. Supongo.
que nosalros haremos algo
omo rupo t que seestaba
hablando en ol grupo de
primera.

La querela esta ablertay o
puede anadir quien auiera






OEBPS/image/1_2.jpg





